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اخبار گزارش

وزیر نفت: توفیق هایی در بحث فروش نفت 
حاصل شده است

میزان فروش نفت در ابهام
شــرق: بودجه ۱۴۰۰ که در آخرین سال دولت  �

تدبیر و امید و بر اســاس سیاست های این دولت 
تدوین شده بود، در تمام یک سال گذشته، یعنی از 
اواخر آبان پارســال تاکنون، خبرساز و محل بحث 
و جــدل بــوده و همچنان این رونــد ادامه دارد. 
برجسته ترین بحث در این زمینه همواره ماجرای 
فروش نفت بوده  اســت؛ بحثی که ریشــه آن به 
اختــلاف درباره توان ایران بــرای فروش نفت در 
شدیدترین تحریم ها و همچنین قیمت فروش آن 
برمی گشت و حالا پس از گذشته یک  سال از شروع 
ایــن ماجرا، همچنــان میزان فــروش نفت ایران 
نامشخص است. دلیل این ابهام به طور مشخص 
به تحریم های آمریکا علیه ایران برمی گردد که در 
چنین شرایطی مسئولان تصمیم گیر برای لونرفتن 
شــیوه فروش نفت، آمار دقیقــی ارائه نکرده اند. 
تازه ترین خبر دراین باره هم با ابهام همراه اســت، 
هرچند افزایش فروش را خبر می دهد. دراین باره 
همین دیــروز وزیر نفــت گفت خوشــبختانه در 
بحــث فروش نفت بــا اســتفاده از ظرفیت های 
موجود، توفیق  های خوبی حاصل شــده اســت. 
«جواد اوجی» این سخنان را در نشستی با رئیس 
و دیگر اعضای کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد و در توضیح گفت: در این مدت 
هم بنــده و هــم معاونان بنده در نشســت های 
متعدد کمیســیون های تخصصی مجلس به ویژه 
کمیســیون انــرژی حضــور یافته و پاســخ گوی 
نماینــدگان مجلــس بوده ایم و خوشــبختانه در 
بحــث فروش نفت بــا اســتفاده از ظرفیت های 
موجود، توفیق های خوبی حاصل شــده است. او 
با بیان اینکه در بخش سرمایه گذاری فعالیت های 
خوبی آغاز شده اســت، گفت: در بخش حفظ و 
نگهداشــت نفت و گاز قراردادهای خوبی آماده 
امضاست؛ این فعالیت ها نشان می دهد ما منتظر 
مذاکرات نبوده ایم. وزیر نفت به موضوع سوخت 
زمســتانی اشــاره کرد و افزود: زمانی که وزارت 
نفت را تحویل گرفتیم، مشــاهده کردیم که با ۴۰ 
میلیون متر مکعب کسری گاز روبه رو هستیم، اما 
با همکاری شــرکت ملی گاز ایران و نشست های 
پرشمار، امروز ذخیره سازی های سوخت زمستانی 
ما از ســال گذشــته بهتر اســت و بــا اقدام های 
انجام شده امیدواریم زمســتان را به  خوبی پشت 
سر بگذاریم. اوجی به موضوع حمله سایبری به 
سامانه هوشمند سوخت کشــور اشاره و تصریح 
کرد: این حمله می توانست به بحران بزرگی تبدیل 
شــود که خوشــبختانه با همکاری شرکت ملی 
پالایــش و پخش فراورده های نفتی در کوتاه ترین 
زمان ممکن مشــکل برطرف شــد. دستگاه های 
مختلف از جمله صداوســیما نیز در این موفقیت 
نقش داشــتند. توطئه ای که می رفت بحرانی به 
وجود بیاورد، خوشبختانه خنثی شد. او به بخش 
مســئولیت های اجتماعی نفت نیز اشــاره کرد و 
گفت: تأمین اعتبار خوبی در زمینه مسئولیت های 
برنامه ریزی هــای  بــا  و  داشــته ایم  اجتماعــی 
انجام شده نقش وزارت نفت دراین باره برجسته تر 
خواهد شد. اوجی به بحث مدیریت منابع انسانی 
وزارت نفت اشــاره کرد و افزود: ۱۰ هزار ســمت 
سازمانی که در گذشته حذف شده بود، احیا شده 
اســت. برای نیروهای مدت موقت نیز امتیازهای 
خوبــی در نظــر گرفته ایم تــا جبــران حقوق و 
دســتمزد آنها باشــد. در کوتاه ترین زمان ممکن 
نیز صــد درصد نیروهای ایثارگــران مدت موقت 
و معیــن را جذب خواهیم داد و بــرای ایثارگران 
نیروهــای پیمانــکاری نیز با دولــت برنامه ریزی 
خواهیم کرد تا وضع آنها نیز مشــخص شــود. او 
به موضوع دیپلماســی انرژی نیز اشاره و تصریح 
کرد: در این زمینه نیز کارهای خوبی انجام شــده، 
مذاکراتــی با ترکمنســتان انجام شــده و درباره 
فروش نفت نیــز اتفاق های خوبــی رقم خورده 
اســت. وزیر نفت با بیان اینکه ســرمایه گذاری در 
نفت و گاز بسیار مهم اســت، گفت: امیدواریم با 
مســاعدت نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
بحث بودجه ســال آینده و برنامه هفتم توسعه 
سرمایه گذاری در این صنعت شتاب بگیرد. اوجی 
افزود: بحث افزایش ظرفیت تولید پالایشــگاهی 
را نیز دنبال می کنیــم و درباره افزایش ۳۰۰ هزار 
بشــکه ای ظرفیــت پالایشــگاهی نیــز در انتظار 
دریافت مجوز برای آن هستیم. او به بحث تولید 
گاز نیز اشاره و بیان کرد: با برنامه ریزی های خوب 
شرکت ملی نفت ایران میدان های پارس شمالی 
و کیش بــه بهره برداری می رســند و میدان های 
باقی مانده پارس جنوبی نیز تکمیل می شــوند تا 
تولید گاز افزایش یابد؛ زیــرا اگر این اتفاق ها رقم 
نخورد، در بحث گاز در ســال های آینده با مشکل 
روبه رو خواهیم شد. واریز حدود ۷.۸ میلیارد دلار 
از ســوی بخش پتروشیمی در ســامانه نیما هم 
بخش دیگری از سخنان اوجی بود که در توضیح 
گفت: در بخش پتروشــیمی حــدود ۷.۸ میلیارد 
دلار واریزی به ســامانه نیما داشته ایم که بیش از 
تحقق ما برای واریز به ســامانه نیما بوده است. 
در مســئله سوخت زمســتانی نیز همکاران بنده 
شــبانه روز در حال فعالیت هستند تا مشکلی در 
این زمینه نداشــته باشیم، اما سخن من این است 
که در بودجه برای بحث سرمایه گذاری به وزارت 
نفت کمک کنید که این صنعت به سرمایه گذاری 

نیازمند است.
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گزارش «شرق» درباره صدور نخل به کشورهای حاشیه خلیج  فارس

نخل های ایران عازم جام جهانی قطر؟
رئیس پژوهشکده خرما در گفت و گو با «شرق»: کمی فرصت درآمدزایی گرفتار  بی رحمی شبکه های اجتماعی شد 

رسیدن نابسامانی این بار
 به بازار نخ

ایسنا: عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان  �
و فروشــندگان پوشــاک از وزارت صنعت، معدن 
و تجارت خواســت درباره وضعیــت واردات پنبه 
و ریســندگی که دســت افراد محدودی اســت و 
کاهش عرضه نخ پاســخ دهد. مجید افتخاری با 
بیان اینکه وزارت صمت واردات نخ پنبه، پلی استر 
و ویســکوز و مشــتقات آنها را ممنوع اعلام کرده 
اســت، گفت: «این در حالی است که در برخی از 
این اقلام کــه واردات آنها ممنوع شــده، یا تولید 
داخل نداریم یا تولید به اندازه نیاز کشــور نیست؛ 
بنابراین وزارت صمت مقرر کرد تولیدکننده بتواند 
۲۰ درصد از نیاز خــود را وارد کند». او گفت: «اما 
این سؤال مطرح می شود که رقم ۲۰ درصد بر چه 
اساس اعلام شده اســت. همچنین این وزارتخانه 
باید بررسی کند ۲۰ درصد اعلام شده را تولیدکننده 
وارد می کند یا تاجر. بررسی های ما نشان می دهد 
این اقلام بــا قیمت مدنظر به دســت تولیدکننده 

نمی رسد».

بلیت هواپیما از اول آذر 
ارزان می شود؟

رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری از  � تسنیم: 
مصوبه شــورای عالی هواپیمایی کشــوری برای 
کاهــش قیمت بلیــت هواپیما هم زمــان با رفع 
محدودیت ۶۰ درصدی پذیرش مســافر از اول آذر 
خبر داد. محمد محمدی بخــش گفت: «با توجه 
به تصمیم اتخاذ شده در شورای عالی هواپیمایی 
و موضوعاتــی نظیر رفــع محدودیت ۶۰ درصدی 
ظرفیت پذیرش پــرواز و افزایش ظرفیت پروازها 
و با توجه به اســتدلال های مطرح شــده از سوی 
سازمان هواپیمایی کشــوری، نماینده شرکت های 
هواپیمایی و ســایر اعضای شورا، توافق بر این شد 
کــه از اول آذر نرخ بلیت هواپیمــا به میزانی که 
متعاقبا اعلام خواهد شــد، کاهــش یابد». در این 
نشست شــهرام آدم نژاد، معاون حمل ونقل وزیر 
راه و شهرسازی، ســیاوش امیرمکری، مدیرعامل 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، علیرضا 
برخور، مدیرعامل هما و دبیر انجمن شــرکت های 

هواپیمایی حضور داشتند.

ادامه اعتراضات
 کشاورزان اصفهانی

ایسنا: جمعــی از کشاورزان استان اصفهان در  �
اعتراض به قطع حقابه و خشک شــدن زاینده رود، 
از دوشــنبه ۱۷ آبان در بســتر زاینده رود (در ضلع 
شــمالی پل خواجو) تجمع کرده اند و روز جمعه 
۲۱ آبان نیز هم زمان با ســفر وزیر نیرو به اصفهان، 
در این تجمع عده ای از مردم اصفهان به همراهی 
کشــاورزان خواســتار احیای دائمی این رودخانه 
شدند. آنها شــعارهایی مانند: «زاینده رود جاری، 
حق مســلم ماســت»، «زاینــده رود رو پس بدین، 
به اصفهــان نفس بدین»، «حقابــه رو می گیریم، 
حتی اگــر بمیریم» و «تــا آب نیاد تــو رودخونه، 

برنمی گردیم تو خونه» سر دادند.
 با گذشــت بیــش از یــک هفته، ایــن تجمع 
حوضــه  حقابــه داران  دارد.  ادامــه  اعتراضــی 
مبارکــه،  لنجــان،  شهرســتان های  زاینــده رود، 
فلاورجان، نجف آباد و اصفهان را شامل می شوند. 
با این وضعیت آبی، زمین های کشــاورزی شــرق 
اصفهان که کشــت غالب آنها گندم، جو و یونجه 
بوده، به محلــی به عنوان منشــأ ریزگردها تبدیل 
شــده اند. به گفته مقام های خانه کشــاورز استان 
اصفهان، وضعیت زندگــی نزدیک به یک میلیون 
کشــاورز ساکن این استان که بیشتر آنها در مناطق 
شرقی زندگی می کنند، در سال های اخیر به علت 
فقدان آب، دچار بحران شده است. در کنار بحران 
کم آبی، یکی از دلایل مؤثر در خشــکی زاینده رود، 
برخی ســوءمدیریت ها و برداشــت های غیرمجاز 
از زاینــده رود و بارگذاری هــای بیــش از اندازه از 
این رودخانه اســت که موجب شده این رودخانه 
دائمــی در فلات مرکــزی ایران بــه رودخانه ای 
فصلی و مقطعی تبدیل شــود. زاینده رود به طول 
بیش از ۴۰۰ کیلومتــر بزرگ ترین رودخانه منطقه 
مرکــزی ایران به شــمار می رفت کــه از کوه های 
زاگــرس مرکزی سرچشــمه و در نهایت به تالاب 
بین المللی گاوخونی در شرق اصفهان می ریخت.

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي یک مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (سامانه ستاد) تامین نماید:
شرکت ملی گاز ایران

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی
نوبت دوم

شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: ۲۰۰۰۰۹۳۴۹۸۰۰۰۵۲۸
شماره مناقصه: ۹۹/۱۲۰۱

موضوع مناقصه: خدمات نگهباني از اماکن، اموال و تاسیســات پالایشگاه  دوازدهم شرکت 
مجتمع گاز پارس جنوبي

مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: ریال  ۱۰,۹۱۸,۰۰۰,۰۰۰
نوع تضمین شــرکت درفرایند ارجاع کار: تضمین شــرکت در فرایند ارجــاع کار بصورت 
یکــي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شــماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ هـ مورخ 

۹۴/۰۹/۲۲ هیات وزیران مي باشد.
مبلغ برآوردي مناقصه: ۳۵۰/۸۶۹/۶۷۳/۸۱۵ ریال

آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي کیفي در سامانه ستاد : مطابق با برنامه زمانی مندرج 
در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد)

آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي کیفي (رزومه) در سامانه ستاد: مطابق 
با برنامه زمانی مندرج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد)

آخرین مهلت بارگزاری پیشــنهادات مالی در سامانه ستاد : مطابق با برنامه زمانی مندرج 
در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ستاد)

آدرس مناقصه گزار: اســتان بوشهر ـ شهرستان کنگان -پالایشــگاه دوازدهم -ساختمان 
اداری مرکزی - امور قراردادها

بدیهی اســت کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه ســامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت (سامانه ستاد) به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد 
وبه پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه 
گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام 
 WWW.SPGC.IR نمایند. مناقصه گران مي توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت

مراجعه و یا با شماره تلفن های  ۴- ۰۷۷۳۱۳۱۷۰۶۳ تماس حاصل فرمایند. 

شــرق: «مرا گفتند که اگر محراب این مسجد را نقش 
کنــی صد من خرما به تو دهیم و صد من خرما نزدیک 
ایشان ملکی بود، چه تا من آنجا بودم از عرب لشکری 
به آنجا آمد و از ایشــان پانصد من خرما خواست قبول 
نکردند و جنگ کردند. ده تن از اهل حصار کشته شد و 
هزار نخل بریدند و ایشان ده من خرما ندادند»؛ بخشی 
از سفرنامه ناصرخسرو است که اهمیت خرما نزد عرب 
را نشان می دهد که برای ۵۰۰ من خرما جنگ می کنند. 
جز این تشبیه لب یار به رطب در ادبیات کلاسیک ایران 
تشبیهی است رایج؛ نظامی در منظومه خسرو و شیرین 
هنگام توصیف «سیه چشــمی چو آب زندگانی» لب او 
را به شیرینی از رطب بالاتر می گذارد و اهمیت خرما را 
دوچندان می کند. اما خرمای ادبا به کنار، خبر فروش و 
صادرات نخل های ایران به قطر و روند قطع بی رویه آن 
در استان بوشهر مدتی است که در رسانه های کشور و 
فضای مجازی بازتاب فراوان داشته است و گرچه بیش 
از ۱۰ روز از انتشــار رســمی خبر آن می گذرد، هنوز تب 
آن فروکش نکرده و حساســیت جامعه را برانگیخته 
اســت. انتشار فیلم هایی در فضای مجازی که بارگیری 
نخل ها را نشان می داد، غائله به پا کرد و شبکه استانی 
بوشهر با انتشار گزارشــی تصویری به ماجرا دامن زد. 
در این فیلم کشــاورزی به خبرنــگار می گوید ۲۰ نفر از 
نخل هایــش را به علــت بی آبی فروخته اســت و اگر 
می شد همه را می فروخت. درباره قیمت هم با لحنی 
که انــگار یعنی مفــت، می گوید یک میلیــون و نیم. 
اظهارات ضدونقیض مســئولان دراین باره سبب ابهام 
در این  زمینه شــد. ماجرا از روز ۱۷ آبان به رســانه های 
رسمی رسید. در این روز گزارش هایی منتشر شد که در 
آن مسئولان محلی فروش نخل به قطر را تأیید کردند؛ 
امــا یکی می گفت فــروش این نخل ها ســرخود بوده 
اســت و دیگری می گفت کلا یــک نفر ۱۸ نخل خود را 
فروخته آن هم به این دلیل که مثمر نبودند. مســئول 
دیگری گفت امســال به دلیل خشک ســالی و نزدیکی 
برگزاری جام جهانی این روند بالا گرفته اســت و بیش 
از ســه هزار نخل تاکنون قطع شــده و به قطر رفته و 
این به دلیل شــمار زیــاد مجوزهایی اســت که جهاد 
کشــاورزی صادر می کند. باز حرف از این شد که کشت 
صنعتی گوجه فرنگی و تنباکو ســبب خشک ســالی و 
ضربه خوردن به نخل ها شــده و ریشه ماجرا را باید در 
این مسئله جست وجو کرد. هرچه پیش تر رفت، ابهام 
موضــوع افزایش پیدا کرد و تا همین امروز نیز مطالبی 
با عنوان «جزئیاتی تازه از...» منتشــر می شود. این شد 
که با وجود انبوه مطالب منتشرشده در این مدت ناگزیر 
از بررسی موضوع شدیم. نخست با یکی از بومی های 
بوشهر تماس گرفتیم تا درباره نخل و نخلستان بگوید.

   برای کندن نخل غیرمثمر اول قربانی می کنیم
عارف از بومی ها درباره نخل و نقش آن در زندگی 
منطقه می گوید افراد محلی به ویژه در روستاها بسیار 
به نخل هایشان حساس اند. یک درخت نخل پنج سال 
طول می کشــد تا ثمر بدهد. ثمرات آن هم معیشت 
مــردم را تأمین می کند. هر درختــی اگر بین ۷ تا ۱۰ تا 
شــاخه داشته باشد خرمای یک ســال یک خانواده را 
تأمین می کند. حالا حساب کن کسی که نخلستان دارد 
روی درآمد آن حســاب می کند. حتی نخلی که دیگر 

مثمر نیســت بدنه آن برای حصیربافی و جاروساختن 
استفاده می شــود که اشــتغال عمده زنان روستایی 
همین است. کلا به نخل بسیار احترام می گذارند چون 
با زندگی شان عجین شده است. وقتی هم می خواهند 
نخلی را ببرند حتما گوسفند ذبح می کنند. می پرسم 
چه درخت هایی را می برند؟ درخت هایی که به دلیل 
عمر بالا بسیار بلند شده اند و نمی توان محصول آنها 
را برداشــت کرد و بعضا ۳۰ تــا ۳۵ متر بلندی دارند. 
مثــلا مادربزرگ من چنین نخلــی در حیاط خانه اش 
داشــت و برای بریدن آن به اصطــلاح خون ریختند. 
می پرسم نخل هایی که گفته می شود به قطر می روند 
از این جنس بــود؟ عارف می گوید دقیقا نمی داند اما 
نخل هایی که در فیلم ها دیده نهایتا ۱۰ سال داشته اند، 
سبز بودند و کوتاه قامت. اما نخل های تزئینی عمدتا نر 
هستند که گرچه خرما می دهند اما محصولشان بسیار 
ریز است. تشخیص نر و مادگی برای من ممکن نیست 
و قدیمی ها مثلا پدر من می توانند آنها را از هم تمییز 
بدهند. اما در نهایت نخل چیزی نیست که بومی اینجا 

به این راحتی راضی به بریدن آن بشود.
   جوری رفتار می کنید انگار دکل نفت گم شده!

بــا «علی محمد صمیمــی» نایب رئیــس انجمن 
خرمــای ایران تمــاس گرفتیم. آقــای صمیمی پیش 
از این دربــاره موضوع در مصاحبه با یک وب ســایت 
خبری گفته بود «اینکه برخی می گویند نخل ها به دلیل 
افزایش مصرف آب و خشک سالی به کشورهای دیگر 
صادر یا قاچاق می شــود، بهانه اســت. درخت نخل 
به دلیل ارزشــمندبودن محصولش اخیرا گران شده و 
همین مسئله باعث جذاب شدن صادرات یا قاچاق این 
درخت شده است... در جنوب کشور هزینه های زیادی 
برای بیابان زدایی شکل گرفت اما حالا جهاد کشاورزی 
با مجوز بی رویه قطع نخل ها، محیط زیست را تخریب 
می کند و باعــث افزایش بیابان ها می شــود». خیلی 
تمایلی به سخن گفتن ندارد و می گوید مجموعه ای از 
شــرایط و قوانین هست که برایتان می فرستم همان را 
اســتفاده کنید. با وجود این برای روشن شدن موضوع 
برخلاف میل اولیه چند کلمــه ای با ما حرف می زند. 
می گوید برای صادرات قوانین مشخصی وجود دارد که 
باید رعایت شود و کسی نمی تواند خلاف آن عمل کند. 

می پرسم پس چرا این خبر این قدر داغ شده؟ این مقام 
صنفی معتقد است کسانی می خواستند به هر دلیلی 
از این موج خبری منتفع شــوند، وگرنه این نخل ها در 
منطقه ای بریده شــده اند که درختانش از حیز انتفاع 
افتاده بودند. ما درخت هایی را که دیگر مثمر نباشند و 
باید جایگزین شوند، برای صادرات می گذاریم و همین 
هم باید اجازه صــادرات بگیرد و مراحل اداری را طی 
کنــد. چیز غریبی هم نیســت و ما از ســال ۹۷ تا الان 
دوهزارو ۹۰۰ نفر نخل صادر کرده ایم. می پرسم اعداد 
بالاتر از این عنوان شده و چرا از سه سال پیش این کار 
آغاز شده است؟ پاســخ صمیمی این است که اعداد 
دقیق نیســت و این کار هم مربوط به سه سال نیست، 
۴۰ سال است ما این کار را انجام می دهیم ولی قواعد 
دارد و ســرخود نیست. می پرسم اما مالکیت نخل که 
شخصی اســت؟ بله. مثل باغ است. درخت باغ شما 
مال کیست؟ به حرف خودش ارجاع می دهم که مجوز 
بی رویه وزارت جهاد را مطرح کرده بود. به شدت انکار 
می کند و می گوید من با خانمی که این را نوشــته بود 
برخورد کردم. اصلا نمی دانم خبرنویسی قانون ندارد؟ 
وجبی حساب می کنند؟ که ریشه دلخوری او و امتناع 
اولیه از مصاحبه را مشــخص می کند. می گوید شــما 
الان «شــرق» کار می کنی، ما از زمان روزنامه سلام با 
مطبوعات سروکله زده ایم و اشاره طنزآمیزی به یکی از 
دست اندرکاران روزنامه سلام می کند. می گوید مطالبی 
که به نقل از او منتشــر شده درست نیست: «مصاحبه 
من دقیقا بعد از جلسه با معاون وزارت بود. من فقط 
گفتم حتی همین نخل هایی که مثمر نیستند به دلایل 
محیط زیستی نباید کنده شوند». سؤال می کنم که شایع 
است عده ای سرخود این کار را کرده اند؛ درست است؟ 
پاسخ می دهد درخت خیابان ولیعصر که نیست ملک 
شخصی است. خود شــما در تهران هزاران درخت را 
غیرقانونــی انداختند، کاری کردیــد؟ و با لحنی کنایی 
می گوید درســت است ما بچه شهرســتانیم ولی این 
مسائل را از بریم. اصلا روایت رسانه ها درست نیست. 
همان درخت شــخصی درخواســتش می رود جهاد 
اســتان، بعد می رود تهران. می آینــد بازدید می کنند، 
بی حســاب که نیست. سؤال ما همچنان همان است: 
پس انگیزه و نیز منشأ خبر کجاست؟ صمیمی می گوید 

شــاید خبرنگار می خواهد بازار خبــرش را داغ کند یا 
نمی دانم هدف دیگری دارد. چرا توسعه را نمی بینند 
و چسبیده اند به نخل های غیرمثمری که اختلال ژنتیک 
داشــته اند؟ جوری برخورد کردند که گویی دکل نفت 
گم شده! دو ماه اســت یک تاجر برای صادرات هزارو 
۲۰۰ نفر نخل به من رجوع کرده و اجازه هم نگرفته و 
درخواستش معلق شده است. درباره کشت صنعتی 
گوجه و تنباکو که می گویند باعث خشکی نخل ها شده 
آقای صمیمی به خنده می گوید رواج پیدا کرده؟ تنباکو 
اصلا مال بوشهر است. اسم برازجان همه را یاد تنباکو 
می اندازد – و البته یک ترانه عامیانه- ســال های سال 
است ما تولید گوجه فصلی داریم. خیلی از خبرنگارها 
دلخوریم، این چه نحو پوشش مطلب است؟ می پرسم 
می دانید منشــأ خبر کجاســت؟ که در نهایت جواب 

می دهد و نام یک رسانه محلی را می آورد.
   مسئول نخل کشورم؛ اینها جنجال است

برای اینکــه تخصصی تریــن نظر کارشناســی را 
بگیریم، با «احمد مستعان»، رئیس پژوهشکده خرما 
و میوه های گرمســری صحبت کردیم. آقای مستعان 
دربــاره جنجالی شــدن موضــوع آن را رفتار طبیعی 
شبکه های اجتماعی می داند که موضوعات را سریع 
داغ و احساسی می کنند که بعضا بحق هم هست اما 
مســائل را با هم خلط می کنند. باید بدانید که این کار 
کاملا اقتصادی اســت و اصلا بحث محیط  زیســت و 
منابع طبیعی در آن دخالت ندارد. مثل اینکه کشاورزی 
بخواهد به جای ســیب که برایش صرفه ندارد، میوه 
دیگری بکارد که می صرفد. تصمیم شخصی است و 
کسی نمی تواند بگوید چرا. می پرسم الان نخل کاشتن 
اقتصادی نیست؟ نه. ببینید دو موضوع هست که باید 
تفکیک شوند؛ یکی جنبه اقتصادی که توضیح دادم. 
مثلا نخلی که این قدر بلند شــده که دیگر برداشــت 
نمی شود کرد، ماندنش چه فایده ای دارد؟ یک زمانی 
هســت که محیط دچار تغییر می شــود، مثلا کم آبی 
اســت و مربوط به محیط زیســت می شود که در این 
مورد نیست. کســانی که از آتش دورند این مسائل را 
خلط می کنند. باغدار باید پول دربیاورد. باغدار بی پول 
کــه نمی خواهیم! اما بُعــد دیگر حاکمیتی اســت. 
سربســته بگویم چیزی را که باارزش باشــد، ما صادر 
نمی کنیــم. خیالتان را راحت کنم اگر نخلی ســودده 
باشد باغدار اجازه نمی دهد نزدیک نخلش بروید! در 
بعــد حاکمیتی هم ما ارقامی داریم که به ما می گوید 
چه کاری اســتفاده دارد. امسال بعد از گذراندن هزار 
خان یک رقم کوچکی نخل صادر شد. صادر نمی شد 
مگر از حیز انتفاع افتاده باشد. این برخوردهایی که شد 
احساسی است. یک نفر عکسی، فیلمی منتشر می کند 
و ناگهان می گویند ۳۰ هــزار نخل به تاراج رفت! من 
تخصص نخل دارم و مســئول آن در کشــور هستم. 
سرجمع نخل هایی که صادر شده اصلا قابل ملاحظه 
نیســت و آن هم با تعهدگرفتن برای جایگزینی انجام 
شده اســت. اصلا مگر کسی نخل می خرد که ببرد از 
آن خرما تولید کند؟ برای فضای ســبز اســت. بعد از 
جام جهانی دیگر مشتری نخل وجود ندارد اصلا و این 
هم فرصتی بود برای کمی درآمدزایی که متأســفانه 

گرفتار جنجال و بی رحمی شبکه های اجتماعی شد.

شرق: ماه ها جنگ و جدل رسانه ای و حتی مانورهای انجام شده آن هم با ریشه 
چندده کیلومتر جاده؛ داستان مرز ایران و جمهوری آذربایجان و بخش وسیعی 
از درگیری های دیپلماتیک این  ماه ها ریشــه در یک جــاده حدود ۷۰کیلومتری 
دارد کــه البته همین چنــدده  کیلومتر به لحــاظ اقتصــادی و ترانزیت کالا از 
ایران به ارمنســتان و در ادامه اروپا بســیار حائز اهمیت است. این ماجرا که با 
محدودیت های مداوم جمهوری آذربایجان برای کامیون داران ایرانی و در نهایت 
بازداشت دو نفر از آنها آغاز شد، حالا به مراحلی تازه رسیده و در تازه ترین اخبار 
به نظر راه حل هایی هم در راه اســت. همین دیروز معاون وزیر راه و شهرسازی 
در یک نشســت خبری به این موضوع پرداخت و درباره تحولات تازه از مذاکره 
ایــران و جمهوری آذربایجان برای تســهیل عبور کامیون های ترانزیتی ســخن 
گفت. «داریوش امانی» رئیس ســازمان راهــداری و حمل ونقل جاده ای در این 
نشســت از سفر مدیرکل دفتر ترانزیت این سازمان به جمهوری آذربایجان برای 
رایزنی درخصوص تســهیل عبور کامیون های ایرانی از این کشــور برای رسیدن 
به اوراســیا خبر داد و گفت: ســاخت و بهره برداری از جــاده جایگزین در خاک 
ارمنســتان نیز در دســتور کار اســت. امانی درباره آخرین مذاکرات با جمهوری 
آذربایجان برای تســهیل عبور کامیون های ایرانی از این کشــور برای رسیدن به 
اوراسیا افزود: پرداخت عوارض به جمهوری آذربایجان برای تردد کامیون های 
ایرانی ادامه دارد که در مذاکرات به دنبال حل این موضوع هســتیم. او توضیح 
داد: کامیون های ایرانی برای رســیدن به اوراسیا ابتدا وارد جمهوری آذربایجان 
می شــوند و با طی مســافتی از جمهوری آذربایجان خارج شــده و به ســمت 
ارمنســتان می روند. امانی با اشــاره به جلسات مشــترک با مسئولان ارمنستان 
گفت: مســائل دو طرف هم اکنون از ســوی وزارت خارجه پیگیری می شــود و 
ما به دنبال راه جدیدی هســتیم تا از جمهوری آذربایجان عبور نداشته باشیم. 
معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: دولت ارمنســتان تصمیــم دارد از ظرفیت 
شرکت های راه سازی ایران برای ساخت مسیر جدید استفاده کند. به گفته رئیس 
سازمان راهداری مسیر فعلی به دلیل خاکی بودن قابل استفاده نیست و حدود 
۷۰ کیلومتر این مســیر به راه ســازی نیاز دارد. او همچنین به ســفر ماه گذشته 
مدیرعامل شرکت ساخت به ارمنســتان برای ساخت جاده جایگزین اشاره کرد 
و گفت: ما به دنبال مذاکره برای راه جایگزین هســتیم. در این نشســت خبری 
امانی با ابراز بی اطلاعی از اینکه عملیات ساخت راه جایگزین آغاز شده است یا 
خیر، گفت: مذاکرات آن در حال انجام اســت و هم زمان با جمهوری آذربایجان 
نیز در حال مذاکره هستیم. این توضیحات در حالی است که بررسی گزینه های 
جایگزیــن بــرای کامیون های ایرانی مطرح اســت و ایران یک مســیر زمینی با 

محوریت ارمنستان را دنبال می کند تا مشکلاتی که برای عبور کامیون های ایرانی 
از جمهوری آذربایجان به وجود آمده بود، سد راه صادرات و ترانزیت کشور نشود. 
علاوه  بر این پیش تر هم عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران و رئیس اتاق مشترک 
ایران- ارمنستان جزئیات بیشتری از مسیر جایگزین ایران ارائه کرده است. اواسط 
آبان همین امســال و در جریان بحث  دیپلماتیک جدی درباره این مســیر، رئیس 
سازمان توســعه تجارت خبر داده بود در کنار مسیرهای دریایی، ایران یک مسیر 
زمینــی با محوریت ارمنســتان را نیز دنبال می کند تا مشــکلاتی کــه برای عبور 
کامیون های ایرانی از جمهوری آذربایجان به وجود آمده بود، سد راه صادرات و 
ترانزیت کشــور نشود. پس از آن و در اواخر مهر هم «هرویک یاریجانیان»، عضو 
هیئــت نمایندگان اتاق تهران و رئیس اتاق مشــترک ایران- ارمنســتان جزئیات 
بیشــتری از مســیر جایگزین ایران برای آذربایجان ارائه کرده و گفته بود: «دولت 
آذربایجان، ۱۳۰ دلار در مســیر رفت و ۱۳۰ دلار در مســیر بازگشت از جاده ای که 
ایران را به ارمنستان متصل می کرد، عوارض تعیین کرد و گاه کامیون های ایرانی 
را نیــز جریمه می کرد. در واقع با این اقدام دولــت باکو، ۳۰۰ دلار به هزینه های 
صادراتی ما افزوده شد. این جاده در کل حدود ۲۱ کیلومتر است و شش کیلومتر 

از آن وارد خــاک جمهــوری آذربایجان 
می شود. با پدیدآمدن این مسائل، دولت 
ایران و دولــت ارمنســتان توافق کردند 
جاده «تاتا» را به عنوان مســیر جایگزین 
تعییــن کرده و نســبت به آماده ســازی 
آن اقــدام کنند. البته جــاده تاتا پیش از 
این نیز مورد اســتفاده قــرار می گرفت و 
اتوبوس هــا و کامیون ها برای عزیمت به 
ارمنستان از این مسیر استفاده می کردند. 
اما این جاده، دارای شــیب و گردنه های 
تندی اســت که تریلی ها قادر به عبور از 
آن نیستند و همچنین در مواقع بارندگی، 
عبور از این جاده دشوار می شود. از این رو، 
دو دولت وعده داده اند این جاده تا پایان 
آبان به عنوان مسیر جایگزین برای همه 
خودروها قابل بهره برداری باشــد. در این 
صورت، کامیون های ما بدون دردســر به 
ارمنســتان و اوراسیا راه پیدا می کنند». او 

همچنین گفته بود: «دولت ارمنســتان قصد دارد به میزان یک میلیارد دلار برای 
حفر تونل هایی در مسیر کاجاران سرمایه گذاری کند که با حفر این تونل ها، زمان 
پیمودن مســیر ایران تا ایروان از حدود هفت تا هشــت ســاعت به حدود چهار 
ســاعت کاهش پیدا می کند. ســرمایه گذاری روی این جاده مستقیم، بسیاری از 
مشــکلات ما در زمینه حمل کالاهای فاسدشــدنی نظیر لبنیات، میوه و تره بار را 
حل می کند. به این ترتیب علاوه بر ســرعت، شاهد حفظ امنیت و افزایش حجم 
کالاهای صادراتی به این منطقه خواهیم بود. جالب اینکه تعدادی از شرکت های 
ایرانی نیز نســبت به سرمایه گذاری در این مسیر اعلام آمادگی کرده اند. همچنین 
بــرای حفر این تونل هــا، یک مناقصه بین المللی نیز در حال برگزاری  اســت که 
تعدادی از شرکت های معتبر ایرانی نیز در این مناقصه، مشارکت جدی خواهند 
داشت». او گفت «احتمالا استفاده از این مسیر، حدود دو سال دیگر ممکن باشد». 
در کنار این همکاری نزدیک ایران و ارمنســتان، تهــران و باکو درباره حمل ونقل 
جاده ای هم نشســت هایی داشــتند که آخرین آن به دو روز پیش برمی گردد که 
نشست کارشناســی کمیسیون مشــترک حمل ونقل جاده ای جمهوری اسلامی 

ایران و جمهوری آذربایجان در باکو پایتخت این کشور آغاز به کار کرد.

مذاکره ایران و جمهوری آذربایجان برای تسهیل عبور کامیون های ترانزیتی
جاده جایگزین در راه است
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